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In`enjer Fedor Re{~ec - 50 godina
rada u naftnoj i petrokemijskoj
industriji

Vrstan i priznat stru~njak dipl. ing. Fedor
Re{~ec navr{io je 14. velja~e 2007. 75 godi-
na. In`enjer, s velikim I, koji je cijeli svoj radni
vijek posvetio unaprje|enju i razvoju naftne
i petrokemijske industrije u Hrvatskoj.

Fedor Re{~ec ro|en je u Sisku 1932. godine.
Godine 1956. diplomira na strojarskom od-
jelu Tehni~koga fakulteta u Zagrebu i za-
po{ljava se u Rafineriji nafte Sisak na poslo-
vima projektiranja i rekonstrukcija postro-
jenja za preradbu nafte. [ezdesetih godina
pro{loga stolje}a razmatra mogu}nost iz-
gradnje tvornica sintetskoga kau~uka i te-
reftalne kiseline, {to mu je prvi susret s pe-
trokemijom koja se upravo tada po~ela raz-
vijati i u Hrvatskoj.

Osnivanjem INA-In`enjeringa u Zagrebu
1967. godine postaje prvi direktor te orga-
nizacije koja projektira, organizira i nadzire
izgradnju razli~itih projekata, po~ev{i od in-
stalacija za pretovar i skladi{tenje nafte i
naftnih derivata pa sve do rafinerijskih po-
strojenja u Sisku i Rijeci. Prvo petrokemijsko
postrojenje tada sagra|eno u Rafineriji naf-
te Rijeka bio je aromatski kompleks.

To je poduze}e obavilo velike poslove na po-
strojenjima za proizvodnju umjetnih gnojiva
u kutinskoj Petrokemiji te u Subotici, a
me|u najve}e projekte ubraja se izgradnja
naftovoda, dana{njega JANAFA i termoe-
lektrane od 320 MW u Rijeci. Potrebno je

napomenuti da atmosferske destilacije ka-
paciteta od po 4 milijuna t/god. u Rijeci i Si-
sku, koje je gradio INA-In`enjering, rade i
danas.

Pod njegovim rukovodstvom dobiveni su
poslovi u Siriji, SSSR-u i SAD-u, a s talijan-
skom tvrtkom Snam Progetti iz Milana
osnovano je mje{ovito poduze}e SNAMINA,
u kojem je bio ~lan Upravnog odbora.

INA-In`enjering je u sljede}ih desetak godi-
na postao respektabilna tvrtka s brojnim re-
ferencijama u zemlji i inozemstvu. Stoga je
bio logi~an izbor da je Fedor Re{~ec 1976.
imenovan za direktora petrokemijskog kom-
pleksa DINA na otoku Krku. Kompleks iz
poznatih razloga nije zavr{en, no proizvod-
nja je ipak bila vrlo uspje{na. Posebno je za-
nimljiv podatak o izvozu DINE, koji je u jed-
noj godini ~inio ~ak 33 % ukupnog izvoza
INE iako je udio zaposlenih iznosio samo
2 % ukupno zaposlenih u INI. Ve} u prvim
godinama proizvodnje, netom nakon kup-
nje licencije i know-howa za proizvodnju
PE-LD-a, unaprje|enjem rada uspjelo se
proizvesti novi tip komercijalnog proizvoda
Dinalen-67. On je imao neke bolje karakteri-
stike od standardnih proizvoda, {to upu}uje
na uspje{an odabir, edukaciju i usmjerenje
mladoga in`enjerskog kadra.

Godine 1988. Fedor Re{~ec postaje direkto-
rom Predstavni{tva INE u Moskvi te osim re-
dovitih komercijalnih poslova nabave nafte i
plina, ugovora i nekoliko ve}ih projekata
kao {to su modernizacija najve}e ruske naf-
tne luke [esharis u Novorosijsku, izgradnja
pretovarne instalacije za lo`ivo ulje Gru{ova-
ja te projektiranje i izgradnja postrojenja za
proizvodnju p-ksilena u Novopolotsku, Bje-
lorusija.

Godinu dana nakon povratka iz Rusije,
1996. Fedor Re{~ec odlazi u mirovinu.

Fedor Re{~ec bio je vrlo aktivan u nizu
stru~nih i znanstvenih organizacija, npr. vo-
dio je na{u delegaciju na zasjedanjima Sek-
cije za kemijsku i naftnu strojogradnju u
SEV-u sredinom 70-ih, a predsjedao je Sek-
cijom za vi{e oblike gospodarske suradnje
Privrednog savjeta za SAD tijekom 80-ih go-
dina pro{loga stolje}a. Bio je predsjednik
Stru~nog odbora za razvoj INE 1970.

Bio je aktivan du`nosnik u Dru{tvu plasti~ara
i gumaraca, a 80-ih godina i njegov pred-
sjednik. U to vrijeme po~eo je izlaziti ~asopis
POLIMERI, ~ija je 25. godi{njica izla`enja
obilje`ena 2005. Fedor Re{~ec je inzistirao na
dobrim poslovnim odnosima izme|u proiz-
vo|a~a i prera|iva~a polimernih materijala,
zauzimaju}i se za optimalno uskla|ivanje
svojstava materijala s mogu}nostima njego-
ve preradbe, kao i za povezivanje privrede i
znanosti, {to je rezultiralo stru~nim i znan-
stvenim povezivanjem DPG-a i Sekcije za pe-
trokemiju Znanstvenog vije}a za naftu
HAZU. U Dru{tvu za plastiku i gumu i dalje je
aktivan.

Osobito je aktivan u Znanstvenom vije}u za
naftu HAZU, ~iji je ~lan od osnutka 1969.
Sada obavlja du`nost dopredsjednika. Na
okruglim stolovima o petrokemiji, odr`ani-
ma 2002. i 2005., dr`i uvodna predavanja o
stanju i mogu}nostima razvoja petrokemije
u Hrvatskoj, nagla{avaju}i nu`nost koordi-
nacije naftne i petrokemijske industrije radi
tehni~ko-tehnolo{ke povezanosti i razvoja
na znanstvenim osnovama. Danas, na tra-
`enje naftnih i petrokemijskih tvrtki, kao i
znanstvenih i stru~nih organizacija, Fedor
Re{~ec sudjeluje u razrje{avanju stru~ne i
razvojne problematike, a posebno treba is-
taknuti njegova predavanja odr`ana u
HAZU u protekle dvije godine o temi moder-
nizacije ININIH rafinerija, kao i stru~no pre-
davanje na predvi|enom savjetovanju o naf-
ti u Zadru ove godine.

Fedor Re{~ec od samih po~etaka svoga rada
neprekidno poti~e unaprje|enje proizvod-
nje i usavr{avanje proizvoda. Posebno treba
istaknuti njegove zasluge u osnivanju zajed-
ni~ke tvrtke INE i Instituta za organske sinte-
ze u Moskvi, {to je u kona~nici dovelo do
pobolj{anja proizvodnje VC-a uvo|enjem
kataliti~kog dekoksiranja cijevi u proizvod-
nim pe}ima, za {to su izumitelji dobili zlatnu
medalju na izlo`bi inovacija u Belgiji.

In`enjeru Fedoru Re{~ecu upu}ujemo sr-
da~ne ~estitke za njegov 75. ro|endan te
mu izra`avamo zahvalu za sve u~injeno sa
`eljom da i nadalje tako uspje{no djeluje na
tom podru~ju.

Stanislav JURJA[EVI]
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